
 
 

Besvarelse af spørgsmål nr. 405 (Alm. del), som Sund-
hedsudvalget har stillet til indenrigs- og sund-
hedsministeren den 6. juni 2006 
 

Spørgsmål 405: 
"Ministeren bedes kommentere vedlagte artikel fra B.T. den 24. maj 2006 
”Alkoholikeres børn lades i stikken”." 
 
Svar: 
I artiklen i B.T. fra den 24. maj 2006 anføres det, at den behandling, der 
tilbydes børn af alkoholikere, ikke er tilstrækkelig. Fx er der 12 måneders 
ventetid på at komme i behandling på den terapeutiske rådgivning for unge 
(Tuba).  
 
Jeg er enig i, at børn i familier med alkoholproblemer er en særlig udsat 
gruppe. For at forbedre indsatsen over for børnene og deres familier er der 
afsat satspuljemidler på 10 mio. årligt i 4 år til et projekt med familiesag-
kyndige i amterne. Det nationale projekt, som er sat i værk af Sundhedssty-
relsen, begyndte den 1. august 2004.  
 
Projektet blev sat i gang, fordi mange børn i familier med alkoholproblemer 
ikke får den hjælp, de har brug for. Det er et kommunalt ansvar at give støt-
te til truede børn, herunder børn i familier med misbrug. Men mange men-
nesker med alkoholproblemer er ikke sociale klienter, og derfor kender so-
cialforvaltningen ikke til børnene og deres eventuelle mistrivsel.  
 
Hensigten med projektet er at få kendskab til disse udsatte børn, og at ind-
satsen over for dem styrkes. Det skal ske ved en systematisk afdækning og 
udredning af børnene og af deres eventuelle støtte- og behandlingsbehov.  
Det kræver koordination mellem alkoholbehandlingssektoren, den pæda-
gogiske sektor og den sociale sektor. Hidtil har der ikke været tradition for 
et tæt tværfagligt samarbejde af denne art. Det er ét af projektets hoved-
formål at tilbyde kommunerne hjælp til at iværksætte en sådan koordineret 
indsats på området.  
 
Der er ansat børne- familiesagkyndige i alkoholbehandlinger i alle amter, 
undtagen Århus Amt, for at støtte kommunerne i indsatsen.  
 
Med dette projekt er der afsat statslige midler til støtte for børn i misbrugs-
familier.  
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I den forbindelse skal jeg fremhæve, at der sker en væsentlig styrkelse af 
behandlingsområdet, når alkoholbehandlingen med gennemførelsen af 
kommunalreformen overgår fra amterne til kommunerne. De nye og større 
kommuner får således det samlede ansvar for forebyggelse, behandling og 
efterbehandling på alkoholområdet. Det er min forventning, at kommunerne 
herved vil få lettere ved at løfte opgaven med at tage hånd om misbrugerne 
og ikke mindst deres børn, idet kommunerne får mulighed for at gennemfø-
re en samlet tværfaglig indsats for hele familien.   


